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روی خـــط
 عراق و سنگال هم از خودروهای ما راضی نیستند

نماینده تهران و شمیرانات  در مجلس گفت: موضوع طراحی، 
ساخت و تولید خودرو و قطعه باید مورد توجه قرار گیرد. اگر 
خودروساز جلو برود، قطعه سازی نمی تواند خود را در این مسیر 
قرار ندهد. شناسایی کنید که به چه چیزهایی نیاز بیشتری 
وجود دارد. آموزش نیروی انسانی ماهر باید مدنظر قرار گیرد 
تا جوابگوی طراحی امروز باشد. نمی توان با روش های ۳۰ سال 
پیش کار کرد. مصطفی میرسلیم افزود: شمارگان ما اجازه 
می دهد که کیفیت را افزایش و قیمت را کاهش دهیم؛ می توانیم 
۱۵ تا ۲۰ درصد هزینه ها را کم کنیم. گرچه ارز کالای نادر شده 
و باید صرف کالاهای اساسی شود اما اگر برای تولید خود نیازمند 
ارز و خارج هستید به شرط اینکه ضمانت دهید کالای خود را 
۲۰ درصد ارزان تر بدهید، به شما ارز با قیمت ۲۰ درصد ارزان تر 
از بازار آزاد می دهیم عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس اظهار 
داشت: نمی گوییم که به ژاپن خودرو صادر کنیم اما به سنگال 
و عراق که می توانیم صادرات داشته باشیم، البته الان وضعیت 

طوری شده که حتی آنها هم از ما ناراضی می شوند.

پیشینه  نقش مخرب فرانسه در مذاکرات 
حسین موسویان دیپلمات پیشین گفت: به نظر من اتفاق 
خاصی رخ نداده است. فرانسوی ها در جریان مذاکرات پیشین 
برای حصول برجام از ۱۳۹۲ تا ۱۳۹4 که محمدجواد ظریف 
مسوولیت مذاکرات را برعهده داشت هم این نقش مخرب را 
در مقاطع مختلف بازی کردند و ایالات متحده در دوران وزارت 
خارجه جان کری بسیار معتدل تر رفتار می کرد. وی افزود: 
مذاکره کنندگان وقت ما به خوبی درک کرده بودند که در بسیاری 
از مواقع این واشنگتن است که نقش آرام کردن پاریس را برعهده 
دارد. فرانسه هم در آن مقطع و هم در این دوره از مذاکرات، 
بیشتر به دنبال منافع اقتصادی با کشورهای منطقه بوده است. ما 
شاهد بودیم که پیش از سفر اخیر امانوئل مکرون، رئیس جمهور 
فرانسه به منطقه )غرب آسیا(، فرانسه هم در اتاق مذاکره و هم در 

سطح رسانه ای مواضع بسیار افراطی و تندی اتخاذ کرد.

گــزارش
 تقویت بنیه سهام های تولیدی

کمک به فرودستان

تکثر و تعدد منابع و حوزه های سرمایه گذاری برای 
هرجامعه ای به عنوان یک اصل اجتناب ناپذیر است تا 
افراد و اقشار مختلف متناسب با میزان دارایی و سطح 
طبقاتی خود وارد آن عرصه شوند و بتوانند از منافع جمعی 
و گروهی اقتصاد ملی کشورشان بهره مند گردند. در این 
مسیر مسلماً اقشاری هستند که با مهارت و دانش علمی 
و فنی خود قادرند در حوزه های مختلف وارد شوند و به 
قولی کارت های سرمایه ای خود را در سبدهای مختلف 
قرار می دهند تا درصورت آسیب پذیری در برخی حوزه ها، 
قادر به جبران آن از سمتی دیگر باشند. درهمین رابطه در 
نگاهی کلان به اقتصاد کشور نیز این نسخه قابل جانمایی 
است و مسئولان باید در شرایطی که کرونا اقتصاد داخلی 
را با رکود مواجه ساخته و معیشت مردم را در بخش های 
آسیب پذیر شدت بخشیده، به سمت تکثر حوزه های 
سرمایه گذاری و مولد حرکت کنند تا مردم و به ویژه اقشار 
کم درآمد و آسیب دیده از قافله اقتصادی کشور جا نمانند 
و بتوانند از حداقل های استاندارد در زمینه درآمدی 
بهره مند شوند. دراینجا باید اشاره ای به هدف و چشم انداز 
نهایی »سهام عدالت« داشت. هدفی که براساس تاکید 
رهبرمعظم انقلاب در سیاست های اصل 44 باید در حدود 
نیمی از مردم کشور را از منافع صنایع و شرکت های 
دولتی بهره مند نماید و از مالکیت دولت براین بخش 
بکاهد و بخش خصوصی را با واگذاری سهام ها وارد گود 
نمایند. هدف اصلی توزیع سهام عدالت که در نص صریح 
ماده ۳4 از فصل ششم قانون اصل 44 اشاره  شده شامل 
»گسترش مالکیت عمومی« به  منظور »تأمین عدالت 
اجتماعی« است که به  نوعی بهینه کردن توزیع درآمد در 
کشور و مشارکت تمام مردم در اداره امور اقتصادی کشور 
را به عنوان چشم  انداز نهایی خود، ترسیم ساخته است. به  
بیان  دیگر، این طرح قصد دارد با سهامدار ساختن نیمی 
از جمعیت کشور، بسترسازی لازم را برای نیل به اهدافی 
چون »توزیع متعادل ثروت و درآمد در کشور«، »افزایش 
ثروت و ایجاد درآمد دائمی برای خانوارهای نیازمند«، 
»متکی به خود نمودن خانوارهای نیازمند و کاهش 
تعهدات مستقیم دولت و نهادهای حمایتی«، »کاهش 
اندازه بخش دولتی و انتقال تصدی ها به عموم مردم« را 
انجام دهد. حال نگاهی به وضعیت اقتصادی کشور ما را به 
این امر واقف می سازد که در روزهای سخت اقتصادی که 
معیشت عمومی مورد اختلال واقع شده، یکی از بهترین 
اقدامات از سوی دولت و مجلس حمایت از بهره وری در 
امر سهام عدالت و صنایع و شرکت هایی است که براساس 
این سهام به مردم تعلق دارد. به عبارتی هرچقدر بتوان 
بر بنیه تولیدی و بهره وری شرکت های واگذاری شده در 
مسیر سهام عدالت کمک کنیم و زمینه رشد و سودآوری 
آنها را فراهم سازیم، عملًا به طور مستقیم میزان درآمد 
خانوارهای کم درآمد را افزایش خواهیم داد. تاکید بر 
حمایت از تولید و فعالیت شرکت های داخل سهام عدالت 
به این سبب است که مسئولان می توانند مطمئن باشند 
که بودجه و تسهیلات اختصاص داده شده از مسیر اصلی 
منحرف نخواهند شد و از سوی دیگر علاوه بر کمک بر 
سطح درآمدی مردم، زمینه ساز بهبود وضعیت سهام ها 
در بازار بورس و افزایش بهره وری در این حوزه خواهد 
شد. البته این بهره وری تنها روبنای این حرکت حمایتی 
است و در زیربنای این اقدام می توان بر میزان افزایش 
اشتغال و کاهش بیکاری و توسعه فضای اقتصادی کشور 

امیدوار بود.

یــادداشــت
آثار ترمیم روابط با عربستان 

شواهد و قراین موجود حاکی از آن است که اگر تغییر 
جدی در ساختار روابط منطقه ای ایجاد نشود، در سال های 
آینده شاهد عادی شدن روابط دیپلماتیک تعداد بیشتری 
از کشورهای عربی مسلمان با اسرائیل خواهیم بود! این 
ادعا بر دلایل مختلفی استوار است؛ دلیل نخست وابستگی 
و سرسپردگی دولت های عرب منطقه به آمریکا است، 
دولت های آمریکا نیز از هر طیف و گرایش سیاسی که باشند 
تحت نفوذ لابی اسرائیلی قرار دارند و بنابراین به دنبال امنیت و 
منافع اسرائیل هستند؛ نتیجه چنین ترکیبی این می شود که 
همچنان دولت های عربی بیشتری برای عادی سازی روابط 
با اسرائیل تشویق می شوند و تحت فشار قرار می گیرند. دلیل 
دوم ضعف جامعه مدنی در کشورهای عربی و خاموش شدن 
صدای افکار عمومی جهان اسلام است؛ در حالی که بعد از 
توافق ابراهیم اعتراضاتی در برخی کشورهای اسلامی از جمله 
پاکستان، بحرین و سودان صورت گرفت، سکوت کشورها 
و ملت های اسلامی بعد از اولین سفر و دیدار نخست وزیر 
اسرائیل از امارات متحده عربی نشان داد حساسیت های اولیه 
به عادی سازی روابط با اسرائیل تا حد زیادی کاهش یافته 
و بنابراین دولت های عربی می توانند بدون نگرانی از تبعات 
سیاسی و اجتماعی برقراری روابط نزدیک و استراتژیک با 
رژیم اسرائیل در این مسیر گام بردارند. دلیل سوم نیز تمایل 
دولت بایدن برای بازگشت به برجام و پایان دادن به مناقشه 
هسته ای با ایران است؛ مسأله ای که اسرائیل و دولت های عرب 
منطقه را به طور مشترک نگران می کند. بی شک ایرانِ فارغ 
از تحریم و فشار، قدرتی منطقه ای و رقیبی جدی خواهد بود 
و »جلوگیری از ظهور مجدد ایران قدرتمند« هدف مشترکی 
است که اعراب و اسرائیل را به هم نزدیک می کند. البته در 
پرونده عادی سازی روابط یا همان توافق ابراهیم، عربستان 
سعودی مهره کلیدی و اثر گذار است و طبیعی است که 
اسرائیل با تحت فشار قرار دادن دولت آمریکا بیش و پیش 
از هر چیز به دنبال متقاعد کردن این به اصلاح رهبر جهان 
اسلام برای عادی سازی روابط است تا به دنبال آن شرم این 
کار برای بقیه دولت های عرب نیز شکسته شود. در حال حاضر 
سعودی ها اعلام کرده اند که اگر اسرائیل مایل به عادی سازی 
روابطش با ریاض است باید ابتدا مساله فلسطین حل و فصل 
شود؛ صِرف این اظهار نظر میزان تمایل و فشار اسرائیل برای 
کشاندن عربستان به دایره توافق ابراهیم را نشان می دهد؛ 
مسأله ای که تهدید جدی برای آرمان فلسطین و البته برای 
منافع و امنیت ایران است. بنابراین هر چند بسته شدن 
صندوق ابراهیم در دولت بایدن )صندوقی که دونالد ترامپ 
آن را با سرمایه آمریکا و امارات برای حمایت از پروژه های 
عادی سازی تأسیس کرد( و عقب نشینی وی از وعده ها و 
سیاست های دولت سابق آمریکا به مراکش و سودان در کنار 
اختلافات عربستان و امارات، لطمه های اساسی به پیمان 
ابراهیم هستند و می توانند کور سوی امیدی برای تضعیف این 
توافق باشند، اما با این وجود دستگاه سیاست خارجی ایران 
نباید شاهد و ناظر منفعل شرایط باشد و به مؤثر واقع شدن این 
امور دل خوش کند. در شرایط کنونی شاید مفیدترین اقدام 
و کاری ترین پاتک به تلاش های اسرائیل، جدیت ایران در به 
ثمر رسیدن گفت وگوها با عربستان است که تاکنون چهار دور 
آن با میانجی گری و به میزبانی عراق برگزار شده است. اگر 
جمهوری اسلامی ایران مایل است آرمان فلسطین همچنان 
نخستین دغدغه کشورهای اسلامی باشد، کشورهای عرب 
همسایه روابط خود را با اسرائیل توسعه ندهند و در نتیجه 
پای این رژیم توسعه طلب به حیاط خلوت های ایران باز 
نشود؛ کاربردی ترین راه رفع اختلافات و از سر گیری روابط با 
عربستان و تقویت وحدت و یکدستی در جهان اسلام است. 
بنابراین پیشنهاد می شود در کنار مذاکرات هسته ای، مذاکره 
جدی و بی وقفه با عربستان نیز به اولویت اساسی دستگاه 

سیاست خارجی کشور تبدیل شود.

محمد مهدی مظاهری
تحلیلگر مسائل سیاسی

 چرا دولــت در تکاپوی افزایش یارانه های نقدی 
است؟ آیا این اقدام می تواند در وضعیت معیشتی مردم 
تأثیرگذار باشد و یا اینکه با افزایش یارانه های نقدی 
دیگر کالاها نیز گران خواهد شد و چالش های جدیدی 

به وجود خواهد آمد؟
 در مرحله نخست باید به این نکته توجه کنیم که میزان 
یارانه های نقدی چه میزان است و چه تأثیری در زندگی مردم 
دارد؟ آیا یارانه4۵ هزارتومانی و یا دو برابر کردن آن در زندگی 
مردم تأثیرگذار است؟ پاسخ به این سؤال قطعا منفی است. 
وضعیت گرانی ها و تورم در کشور به شکلی است که این ارقام 
نه تنها هیچ کمکی به زندگی مردم نمی کند، بلکه زمینه را 
برای گران شدن کالاهای موردنیاز مردم نیز به وجود می آورد. 
از سوی دیگر اگر یارانه4۵ هزارتومانی را در تعداد افرادی که 
یارانه دریافت می کنند ضرب کنیم رقم بسیار بالایی خواهد 
شد. در چنین شرایطی دولت باید هزینه بسیار زیادی بپردازد 

که عملا در زندگی مردم تأثیری 
ندارد. نتیجه یک بازی دو سر باخت 
می شود که درنهایت به ضرر مردم و 
کشور تمام می شود. امروز یارانه ای 
که به دست مردم می رسد مانند 
تکه یخی است که وقتی آن را لمس 
می کنند آب می شود و مشکلی 
از آنها را حل نمی کند. به همین 
دلیل نیز همه کارشناسان با یارانه 
آشکار مخالف هستند. نکته دیگر 
آثار تورمی یارانه های نقدی است 
که اگر یک ریال به صورت آشکار 
به مردم پرداخت شود آثار تورمی 
خود را روی زندگی مردم خواهد 
گذاشت. امروز صحبت هایی که 
مطرح می شود بیانگر این موضوع 
است که قیمت نان و دارو آزاد شود 
و در مقابل یارانه هر فرد از4۵ هزار 
تومان به ۱۰۰ هزار تومان برسد. 
سؤال اینجاست که در شرایط تورمی 

کنونی۱۰۰ هزار تومان چه کمکی به مردم خواهد کرد؟ آیا 
با این پول می توان دو ظرف ماست خرید؟ من ۱6 سال در 
مجلس بودم و در بررسی6۱ بودجه کشور حضور داشتم. 
تجربه به ما می گوید هرچه را در این زمینه تغییر دادیم نه تنها 

شرایط بهتر نشد، بلکه بدتر نیز شد. 
 چرا در شرایطی که نتایج افزایش یارانه های آشکار 
مشخص است دوباره دولت به سمت افزایش یارانه ها 

حرکت می کند؟
پرداخت یارانه های نقدی برای دولت و خزانه بسیار سنگین 
است. این در حالی است که در عمل نیز در زندگی مردم 
تأثیری ندارد. آزموده را آزمودن خطاست. واقعیت این است 
که یارانه نقدی در ایران به نتیجه نرسیده و نتوانسته مشکلات 
را کاهش بدهد، بلکه مشکلات را افزایش داده است. امروز 

ده ها هزار پرونده در دستگاه قضائی وجود دارد که زنان و 
فرزندان مختلف شکایت کرده اند که پدر خانواده به دلیل 
اعتیاد یارانه آنها را پرداخت نمی کند و اصلا در محیط خانواده 
زندگی نمی کند. این وضعیت تنها یک بعد از ابعاد موضوع 
است. در ابتدا که یارانه ها پرداخت می شد در خانواده های فقیر 
هنگامی که فردی از اعضای خانواده از دنیا می رفت اعضای 
دیگر فوتی وی را در ثبت احوال ثبت نمی کردند تا یارانه وی 
را دریافت کنند. به همین دلیل موردی که درگذشته مورد 
امتحان قرارگرفته و به نتیجه نرسیده را نباید دوباره امتحان 
کرد. این موضوع قابل قبول نیست که قیمت نان به۵۱ هزار 
تومان برسد و از سوی دیگر میزان یارانه ها افزایش پیدا کند. 
دولت عنوان کرده که قرار است یارانه سوخت به همه مردم 
ایران داده شود. اگر این اتفاق رخ بدهد باید منتظر پیامدهای 
ناگوار آن باشیم و به احتمال زیاد بازار سیاه در قیمت سوخت و 
بنزین به وجود می آید. تعداد خودروها در کشور در حدود۱۰ 
میلیون و درصورتی که قرار باشد به 
همه مردم ایران یارانه سوخت داده 
شود نزدیک به6۰ میلیون جمعیت 
کشور به فروشنده بنزین تبدیل 
می شوند که داستان های زیادی 
با خود به همـــراه خواهد داشت. 
شرایط به شکلی رقم خواهد خورد 
که تماس ها و آگهی های زیادی برای 
فروش بنزین از سوی مردم منتشر 
می شود. سؤال این است که چرا باید 
چنین وضعیتی در کشور به وجود 
بیاید و این وضعیت چه نتیجه ای 
برای مردم و کشور خواهد داشت؟ 
اگر به هر ایرانی۱۵ لیتر بنزین در ماه 
داده شود باید دید آخر ماه چه میزان 

برای هر ایرانی باقی می ماند. 
 یکی از چالش هــای مهم 
پرداخت یارانه هـــای نقدی 
اطلاعات افرادی بود که باید 
به آنها یارانه تعلق می گرفت. 
درصورتی که طرح جدید دولت درباره یارانه ها تحقق 
پیدا کند دسته بندی این اطلاعات و برنامه ریزی در این 

زمینه چگونه انجام خواهد شد؟
سازمان هدفمندی یارانه هنوز هم نتوانسته به این 
جمع بندی برسد که به چه کسانی باید یارانه پرداخت کند 
و به چه کسانی نباید پرداخت شود. دولت های مختلف نیز در 
این زمینه تلاش کردند اما درنهایت به یک جمع بندی نهایی 
و کاربردی نرسیدند. ما هر روز داریم مشکلی بر مشکلات 
کشور اضافه می کنیم درحالی که خیلی راحت تر می توان 
به مشکلات رسیدگی کرد و آنها را حل کرد. امروز موضوع 
اصلی مدیریت کشور قیمت گذاری مرغ و تخم مرغ شده است 
و اعضای دولت به چنین مسائلی مشغول هستند. این در حالی 
است که پروژه های عظیم کشور همچنان بلاتکلیف هستند 

و درباره آنها تصمیم گیری نمی شود. امروز باید از دولت این 
سؤال را پرسید که آیا ما درواقع در پرداخت یارانه های نقدی 
توفیق داشتیم و عملکرد قابل قبولی داشته ایم؟ اگر واقعا پاسخ 
به این سؤال مثبت است این روند را ادامه بدهند و به موارد 
دیگر نیز یارانه بدهند. با این وجود اگر موفق نبوده و ما می دانیم 
که موفق نبوده و ادامه این روند به سود کشور و مردم نیست 
چرا آن را ادامه می دهیم و تلاش می کنیم به جای برگشت از 
مسیر اشتباه مسیر را همچنان ادامه بدهیم؟دولت باید در 
سیاست های هدفمندی یارانه ها تجدیدنظر کند. ۵4 هزار 
تومان و با دو برابر شدن آن در وضعیت کنونی هیچ مشکلی 
از زندگی مردم حل نمی کند اما بار سنگینی بر دولت است و 
فشارهای زیادی به دولت وارد می کند. این بار افزایش یارانه ها 
باقیمت بنزین و سوخت نیز ارتباط دارد. توصیه من به دولت 
این است که با قیمت سوخت و بنزین بازی نکنید و کاری 
نکنید که بازار سیاه و پیامدهای منفی دیگر در این زمینه به 
وجود بیاید که درنهایت باعث توقف یا تجدیدنظر در این گونه 

سیاست ها شود. 
 پــیش از روی کار آمدن دولــت سیزدهـــم 

که با شعار اقتصادی روی کار 
آمده بود این امید در مردم به 
وجود آمد که شـرایط معیشتی 
بهتر خواهد شـد. با این وجود 
گرانی ها همچنان ادامه داشت 
و قیمت ها روند صعودی خود 
را حفــظ کرد. آیا دولت تلاش 
می کند با اقداماتی مانند افزایش 
یارانه های نقدی افکار عمومی را 
نسبت به سیاست های اقتصادی 

خود اقناع کند؟
در دولت گذشته این نکته عنوان می شد که دولت آقای 
روحانی دولت حرف است و تنها حرف می زند. شرایط به شکلی 
رقم خورد که هرکدام از اعضای دولت که شروع به حرف زدن 
می کرد برخی عنوان می کردند دروغ می گوید. این وضعیت 
نشان دهنده سلب اعتماد از دولت گذشته بود و به همین دلیل 
به محض اینکه اعضای دولت صحبت می کردند برخی آن را 
دروغ می دانستند. این وضعیت در شهرستان ها نیز وجود 
داشت و به محض اینکه یکی از اعضای دولت در شهرستانی 
حضور پیدا می کرد بخشی از جمعیت وی را دروغگو خطاب 
می کردند. امروز شرایط تغییر کرده و شعارها دستوری شده 
است. به عنوان مثال مسئولی عنوان می کند من دستور 
می دهم با گرانی مقابله شود. این در حالی است که با دستور، 
گرانی متوقف نمی شود و مشکلات کاهش پیدا نمی کند. اگر 
قرار است برنامه یا سیاستی در کشور اجرا شود باید به صورت 
منطقی در دستگاه های مختلف مورداستفاده قرار بگیرد. امروز 
گرانی ها مانند زنجیر به هم پیوسته شده و گرانی یک کالا روی 
کالاهای دیگر نیز تأثیرگذار است. برخی کالاها که ارتباطی 
به قیمت ارز و تحریم ندارد به محض اینکه قیمت کالایی دیگر 
افزایش پیدا می کند قیمتش افزایش پیدا می کند. نکته مهم 

دیگر اینکه در ایران همواره افزایش قیمت سوخت و بنزین 
استارت گرانی های دیگر را زده است. به همین دلیل توصیه 
من به دولت این است که با قیمت سوخت و بنزین بازی نکنند 
و در فکر افزایش قیمت بنزین نباشند. دوران آزمون وخطا و 
سیاست های دستوری گذشته است. مگر چند دستگاه نظارتی 
در کشور وجود دارد که بر گران فروشی ها نظارت داشته باشد؟ 
هنگامی که وزیری در جلسه رأی اعتماد خود عنوان می کند 
در صورت وزارت وی امکان افزایش قیمت خودرو وجود ندارد 
اما پس ازاینکه از مجلس رأی اعتماد گرفت قیمت خودرو 
افزایش پیدا می کند چگونه می توان به چنین مسئولی اعتماد 
داشت؟ بسیاری از نمایندگان مجلس بر این باور بودند که 
یکی از دلایل رأی اعتماد به وزیر صمت در دولت سیزدهم 
وعده هایی بوده که درباره قیمت خودرو داده است. هنگامی که 
از وزیر درباره افزایش قیمت خودرو سؤال می شود وی در پاسخ 
عنوان می کند که در دولت گذشته قیمت خودرو گران شده و 
زمینه ها از آنجا شکل گرفته است. واقعیت این است که افزایش 
قیمت خودرو در این دولت ارتباطی به دولت گذشته ندارد و به 

دلیل سیاست های همین دولت شکل گرفته است. 
 چرا دولــت تلاش می کند 
سیاست های اقتصـادی خود را 
به صورت دستوری جلو ببرد؟ آیا 
این نوع رفتار واکنشی نسبت 
به فضای شکل  گرفته در دولت 

گذشته نیست؟
دولت نگران وضعیت آینده است. 
به همین دلیل نیز ترجیح می دهد 
مجلس را در سیاست های خود 
سهیــــم کنــــد تا در آینــده در 
معرض انتقــــاد قـــرار نگیــرد. 
به عنوان  مثال با تصمیم معاون اول رئیس جمهور طرح 
حذف ارز4۲۰۰هزارتومانی به صورت دوفوریتی در دستور 
کار مجلس قرار گرفت. این در حالی است که معاون اول 
می توانست یا یک امضا دستور لغو آن را بدهد و اصلا نیاز نبود 
این موضوع در دستور کار مجلس قرار بگیرد. مجلس نیز در 
این زمینه زیرکی کرد و دوفوریتی و یک فوریتی این لایحه را 
لغو کرد تا به عنوان یک لایحه عادی مورد بررسی نمایندگان 
مجلس قرار بگیرد. نمی توان با پاک کردن صورت مسأله کشور 
را اداره کرد و کسانی که قصد دارند با پاک کردن صورت مسأله 
مشکلات را حل کنند درنهایت به نتیجه نخواهند رسید. تعداد 
کسانی که در بازار ارز اختلال ایجاد می کنند بیش از چند 
هزار نفر نیست. به همین دلیل این تعداد افراد قابل کنترل 
خواهد بود و دستگاه های نظارتی به راحتی می توانند این 
افراد را شناسایی و با آنها برخورد کنند. اگر این اتفاق بیفتد 
دولت به راحتی می تواند سیاست های اقتصادی خود را جلو 
ببرد و هیچ فسادی نیز شکل نخواهد گرفت. اینکه به یکباره 
یک سیاست و برنامه به ذهن یک وزیریا مدیر برسد و تلاش 
کند آن را عملیاتی کند نتیجه بخش نیست و بلکه مسائل باید 

مبتنی بر برنامه و آینده نگری باشد. 
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آرمان ملی-  احسان انصاری: دولت به دنبال افزایش قیمت یارانه های نقدی است. هرچند صدای واحدی در این زمینه از دولت به گوش نمی رسد اما افزایش یارانه های نقدی مانند تیغ دولپه ای است که ممکن است در شرایط اقتصادی امروز 
ایران پیامدهای منفی به همراه داشته باشد. »آرمان ملی« برای بررسی این موضوع با دکتر عزت ا... یوسفیان ملا عضو دائم کمیسیون برنامه وبودجه و محاسبات مجلس و عضو دائم ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت وگو کرده است. وی 
یارانه ها را یک بازی دو سر باخت برای مردم و دولت قلمداد می کند و معتقد است: »پرداخت یارانه ها در ایران تجربه خوبی نبوده و به نتیجه نرسیده است. به همین دلیل نباید در مسیر تکرار اشتباهات گذشته گام برداشت.« در ادامه ماحصل 

این گفت وگو را می خوانید. 

توصیه من به دولت 
این است که با قیمت 
سوخت و بنزین بازی 
نکنند و در فکر افزایش 
قیمت بنزین نباشند. 
دوران آزمون وخطا و 
سیاست های دستوری 
گذشته است

امروز یارانه ای که به دست 
مردم می رسد مانند تکه 
یخی است که وقتی آن را 
لمس می کنند آب می شود 
و مشکلی از آنها را حل 
نمی کند. به همین دلیل نیز 
همه کارشناسان با یارانه 
آشکار مخالف هستند. 
نکته دیگر آثار تورمی 
یارانه های نقدی است که 
اگر یک ریال به صورت 
آشکار به مردم پرداخت 
شود آثار تورمی خود را 
روی زندگی مردم خواهد 
گذاشت

آسیا،  از  استقلال  و  پرسپولیس  حذف  خطر   
افزایش تقاضای پناهندگی ورزشکاران وعدم انتخاب 
معاونان توسط وزیر ازجمله موضوعاتی است که امروز 
دغدغه اهالی ورزش کشور است. دولت سیزدهم با چه 
رویکردهایی تلاش خواهد کرد از چالش های کنونی 

عبور کند؟
 بخش مهمی از این اتفاقات از گذشته به دولت کنونی به 
ارث رسیده و به همین دلیل نمی توان این اتفاقات را به عنوان 
عملکرد آقای سجادی در وزارت ورزش در نظر گرفت. تنها 
جایی که می توان انتقاد کرد این است که چرا ایشان تاکنون 
برخی از معاونان خود را انتخاب نکرده است. در موضوع 
پناهندگی ورزشکاران اگر به گذشته نگاه کنیم متوجه 
می شویم این وضعیت در دولت آقای روحانی نیز وجود داشت 
و برخی از ورزشکاران ما با پرچم دیگر کشورها در المپیک 
شرکت کردند که اتفاق ناخوشایندی برای ورزش کشور بود. این 
وضعیت درباره حذف استقلال و پرسپولیس از آسیا نیز وجود 
دارد و درگذشته نیز هشدارهایی در این زمینه به این دو باشگاه 
و فدراسیون فوتبال داده شده بود که کسی به این هشدارها 
توجه نکرد. هنوز زود است که عملکرد آقای سجادی در وزارت 
ورزش و دولت را درزمینه وعده هایی که به مردم داده شده 
مورد ارزیابی قرار بدهیم و باید صبر کنیم تا سیاست های 
دولت در این زمینه به خوبی اجرا شود. روی کار آمدن دولت 
سیزدهم مصادف شده بود با مسابقات کشتی و فوتبال و به 
همین دلیل نوعی طراوت و شادابی در کشور شکل گرفته بود. 
در چنین شرایطی پخش مستقیم این مسابقات و استقبالی 

که مردم از این مسابقات کردند 
قابل توجه بود. امروز فوتبال ملی 
که  قرارگرفته  شرایطی  در  ما 
اگر در مسابقات مقدماتی یک 
پیروزی دیگر به دست بیاوریم 
برای اولین بار بدون هیچ دغدغه 
و مشکل جدی راهی جام جهانی 
شده ایم. واقعیت این است که نه 
نه  و  حاصل شده  موفقیت های 
کمبودها و چالش های کنونی را 
نمی توان به پای عملکرد دولت 
ریشه  بلکه  و  نوشت  سیزدهم 
درگذشته دارد. باید صبر کرد و 

در ماه های آینده عملکرد مدیریت ورزش کشور را مشاهده 
کرد. به عنوان مثال در موضوع واگذاری دو باشگاه پرسپولیس و 
استقلال صحبت هایی شده اما هنوز تصمیم نهایی گرفته نشده 
که من امیدوارم این اتفاق در آینده رخ بدهد. این امکان نیز 
وجود دارد که حذف استقلال و پرسپولیس از آسیا قطعی نشود 
و با خرید امکانات در همین زمان محدود این اتفاق ناخوشایند 
برای فوتبال کشور رخ ندهد. عیار واقعی مدیریت ورزش در 
حل چالش های کنونی مشخص خواهد شد و به همین دلیل 
باید منصفانه به قضیه نگاه کرد و منتظر ماند که دولت و وزارت 

ورزش در این زمینه درنهایت چه تصمیمی خواهند گرفت. 
 برخی مشکلات کنونی ریشه درگذشته دارد اما 
از رویکردها و سیاست هایی که وزارت ورزش در این 
مدت در پیش گرفته می توان چشم انداز آینده را تبیین 
کرد. آیا با وضعیت موجود چشم انداز روشنی پیش روی 

ورزش کشور می بینید؟
از هر نظر که به وضعیت مدیریت آقای سجادی نگاه کنیم 
ایشان را باید عصاره ورزش کشور به شمار آورد که درزمینه های 
مختلف ورزشی فعالیت کرده است. ما امیدواریم چنین 
فردی که از جنس ورزش است و خودش به عنوان ورزشکار 
در المپیک حضورداشته و از توانایی مدیریتی قابل توجهی 
برخوردار است بتواند انسجام خوبی در مدیریت ورزش به 
وجود بیاورد و کارنامه قابل قبولی از 
خود برجای بگذارد. البته حل برخی 
مشکلات در اختیار آقای سجادی 
نبوده است. به عنوان مثال اینکه ایشان 
هنوز معاونان خود را انتخاب نکرده 
ازجمله موضوعاتی است که در اختیار 
ایشان نبوده است. در این زمینه 
کمیته ای وجود دارد که عزل و نصب ها 
را در ورزش کشور انجام می دهد. برای 
برگزاری انتخابات کمیته المپیک نیاز 
بوده انتخابات روسای چند فدراسیون 
برگزار شود که این انتخابات هنوز 
برگزار نشده و به همین دلیل انتخابات 
کمیته ملی المپیک نیز به تأخیر افتاده است. آقای سجادی 
قصد داشت اقداماتی انجام بدهد که در کوتاه مدت برخی از 
مشکلات را حل کند و یا مانع از مشکلات جدید شود. با این  
وجود مشکلات اقتصادی و کمبود اعتبارات باعث شد که ایشان 
شرایط انجام چنین کاری را نداشته باشد و به همین دلیل 

مشکلات همچنان باقی ماند. 
 اگر عملکرد آقای سجادی را با دیگر مدیران دولت 
مقایسه کنید آیا عملکرد ایشان را قابل قبول می دانید؟

معتقدم در ماه هایی که از عمر دولت سیزدهم می گذرد اگر 
مقایسه کنیم عملکرد آقای سجادی نسبت به دیگر دستگاه ها 
بهتر بوده است. به عنوان مثال اگر به نرخ دلار دقت کنیم متوجه 
می شویم که در همین چند ماه چه اتفاقاتی در بخش اقتصادی 
کشور رخ داده که خوشایند مردم نبوده و مشکلات را حل نکرده 
است. در این مدت قیمت کالاهای موردنیاز مردم افزایش داشته 

و وضعیت معیشتی مردم بهبود پیدا نکرده است. مهم ترین فایده 
ورزش برای جامعه تولید شادی است و مدیریت ورزش کشور 
در این چند ماه موفق شده برای مردم شادی و نشاط تولید 
کند. حتی اگر عملکرد سجادی را با دستگاه های مرتبط مانند 
فرهنگ و هنر مقایسه کنیم باید عنوان کرد که عملکرد وی بهتر 
بوده و دستآوردهای بهتری به همراه داشته است. من معتقدم 
اگر از سجادی حمایت شود و وی بتواند هر چه زودتر انتخابات 
فدراسیون ها را برگزار کند و پیامد آن انتخابات کمیته المپیک 
را برگزار کند شرایط بهتر از گذشته نیز خواهد شد. به هرحال 
ما بازی های آسیایی و مسابقات مهم جهانی را در پیش داریم و 
به همین دلیل باید هر چه زودتر وضعیت مدیریت کمیته ملی 
المپیک مشخص شود. از سوی دیگر اگر وضعیت پرسپولیس 
و استقلال مشخص شود و این دو باشگاه بزرگ کشور به بخش 
خصوصی واگذار شود تا از این وضعیت بلاتکلیفی خارج شود و 
از سوی دیگر تیم ملی فوتبال نیز در همین ماه با یک پیروزی به 
جام جهانی برود بسیاری از دغدغه های اهالی ورزش کاهش پیدا 
می کند و انشاا... موفقیت های بیشتری در آینده در انتظار ورزش 
کشور باشد. واقعیت این است که عیار واقعی مدیریت ورزش کشور 
در حل چالش های کنونی و عبور عالمانه از آنها مشخص می شود. 
بدون تردید در شرایطی که وزیر ورزش بتواند از این چالش ها عبور 
کند می تواند نمره قابل قبولی در مدیریت ورزش به دست بیاورد 

و در غیر این صورت چالش ها شکل جدی تری به خود می گیرد. 
 بیشتر وقت و انرژی دولت صرف رسیدگی به 
مشکلات اقتصادی و بین المللی شده است. آیا در این 

میان ورزش مورد غفلت قرار نگرفته است؟
 در ورزش علائمی وجود دارد که نشان می دهد نگاه یک 
دولت به ورزش به چه صورت است و آیا در اولویت های نخست 
و حیاتی دولت قرار دارد یا خیر. ورزش و جوانان در وزارت 
ورزش، دو شورا دارند که در این زمینه تصمیم گیری می کنند. 
اگر دولت توجه جدی به موضوع ورزش داشت باید در ماه های 
گذشته شورای عالی ورزش و شورای عالی جوانان تشکیل 
می شد و تصمیمات جدیدی اتخاذ می کرد. این در حالی است 
که هیچ کدام از این شوراها تشکیل نشده است. درگذشته به 
پیشنهاد وزیر ورزش پنج نفر متخصص در این شورا حضور 

پیدا می کردند و برای آنها حکم صادر می شد اما این احکام 
نیز هنوز صادر نشده است. به نظر می رسد دولت به اندازه ای 
درگیر حل مشکلات اقتصادی و بین المللی است که از ورزش 
غافل شده است. نمونه بارز این وضعیت نیز مشخص نشدن 
اعضای شورای عالی ورزش و جوانان در وزارتخانه است. البته 
از این نکته نباید غافل شد که در دولت گذشته حسرت به دل 
ما باقی ماند که این شوراها تشکیل شود و درنهایت نیز تشکیل 
نشد. امیدواریم این شورا در دولت آقای رئیسی تشکیل شود و 
بتواند طرح ها و برنامه های مناسبی برای مدیریت ورزش کشور 
ارائه کند. شکل گیری این شوراها نشان دهنده عزم دولت برای 
عبور از چالش های کنونی ورزش کشور است. هنوز هم نگرانم 

که وضعیت گذشته تکرار شود و ورزش به حاشیه رانده شود. 
 ورزش ایران سال هاست از نداشتن قدرت چانه زنی 
در سطح آسیا و عرصه بین المللی رنج می برد و در 
ماه های اخیر نیز اتفاقاتی در ورزش کشور رخ داده 
که نشان دهنده نداشتن رویکرد مناسب درزمینه 
بین المللی است. دولت در این زمینه چه اولویت هایی 

را باید در دستور کار خود قرار بدهد؟
عبور از این چالش های مهم نیازمند استفاده از مدیران 
جهان طراز است. چنین مدیرانی می توانند اعتبار جهانی برای 
فدراسیون ها به وجود بیاورند. ما باید تلاش کنیم کرسی های 
بیشتری را در آسیا و جهان درزمینه تصمیم گیری ورزش 
به دست بیاوریم تا بتوانیم از حقوق ورزشکاران خود دفاع 
کنیم. امروز ورزش ایران در برخی زمینه های ورزشی مانند 
کشتی، وزنه برداری، فوتبال، والیبال و... در سطح جهانی 
سرآمد است و حرف برای گفتن دارد. این در حالی است که 
ما هنوز نتوانسته ایم متناسب با موقعیت و اعتباری که در این 
ورزش ها داریم کرسی های مناسبی را در سطح جهانی و آسیا 
کسب کنیم. در این زمینه به عزم جدی برای به دست آوردن 
کرسی های کلیدی نیاز داریم. ازنظر بین المللی دولت ها باید 
کمترین دخالت را در ورزش داشته باشند و اگر دولت ها بیش 
از حدود تعیین شده در ورزش دخالت کنند با مشکلات و 
چالش هایی مواجه می شوند. بهترین کار این است که کمیته 
ملی المپیک و فدراسیون های ورزشی پیش قدم شوند و 
درزمینه بین المللی فعالیت ها و رایزنی های خود را افزایش 
بدهند و دولت پشت سر آنها قرار بگیرد تا شائبه دخالت دولت 
در ورزش برای مجامع بین المللی به وجود نیاید. اگر شرایط به 
شکلی رقم بخورد که مجامع بین المللی احساس کنند دولت در 
ایران در ورزش دخالت می کند درنهایت به ضرر ورزش کشور 
تمام خواهد شد. به همین دلیل باید از طریق شورای عالی 
ورزش حمایت های لازم از ورزش طراحی شود. اگر قرار است 
درزمینه بین المللی گام های جدی برداشته شود باید از طریق 
مصوبات این شورا و اقدام کمیته ملی المپیک و فدراسیون ها 
کار را جلو ببریم. نکته مهم دیگری که می تواند ورزش ایران 
را در عرصه بین المللی به اهداف خود نزدیک تر کند واگذاری 
ورزش به بخش خصوصی است. واگذاری باشگاه های استقلال 
و پرسپولیس تاکنون در دولت های مختلف موردبحث 
قرارگرفته است. بااین وجود در هیچ کدام از این دولت ها این 
اتفاق رخ نداد و هنوز این موضوع مطرح می شود. ما امیدواریم 
این اتفاق در دولت آقای رئیسی رخ بدهد تا اعتماد به بخش 
خصوصی به عنوان یک الگو برای دیگر بخش های کشور نیز به 

وجود بیاید. 

سعید فائقی در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

بازهم ثابت شد به »بخش خصوصي در ورزش« باید اعتماد کرد
         نگران به حاشیه رانده شدن ورزش هستم            عبور از چالش های بین المللی ورزش به مدیران جهان طراز نیاز دارد

         عیار واقعی مدیریت ورزش در حل چالش ها مشخص می شود          چالش های ورزش حل نشود شکل جدی تری به خود می گیرد
         دولت به دلیل مشکلات اقتصادی از ورزش غافل شده است        دست وزیر ورزش برای حل مسائل بسته است

آرمان ملی- احسان انصاری: ورزش کدام اولویت دولت سیزدهم است؟ آیا مشکلات اقتصادی و بین المللی باعث نشده دولت از ورزش غافل شود؟ »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این موضوع با مهندس سعید فائقی 
معاون سابق سازمان تربیت بدنی و از چهره های شاخص ورزش کشور گفت وگو کرده است. فائقی بابیان اینکه موفقیت ها و ناکامی های ورزش کشور در ماه های اخیر را نمی توان جزئی از عملکرد دولت سیزدهم به شمار 
آورد ریشه آنها را در دولت گذشته می بیند. این در حالی است که در ماه های اخیر اتفاقات ناخوشایندی برای ورزش کشور رخ داده است. خطر حذف قریب الوقوع دو باشگاه پرطرفدار پرسپولیس و استقلال از آسیا، افزایش 
آمار درخواست پناهندگی ورزشکاران، عدم ورود تکنولوژی مدرن به ورزشگاه ها و از همه مهم تر نارضایتی هواداران باعث شده که مدیریت ورزش کشور در معرض سؤال ها و انتقادات مختلفی قرار داشته باشد. ادامه 

گفت وگوی»آرمان ملی« با سعید فائقی را در این زمینه می خوانید. 

عزت ا... یوسفیان ملا در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 »يارانه« بازی دوسرباخت؛
 - با قيمت بنزين هم،

 آتش بازی نكنيد
مدیریت کشور صرف قیمت گذاری مرغ و تخم مرغ می شود

اقتصاد دستوری بی اعتمادی به همراه می آورد
 درباره یارانه هر چه را تغییر دادیم شرایط بدتر شد

 دولت در سیاست های مرتبط با یارانه ها تجدیدنظر کند

منا
: ای

بع
من

گـــزارش
  دولت اهل تصمیمات یک شبه 

و خبرهای تلخ صبح جمعه نیست
ادامه از صفحه 2/ 

وزارت ارتباطات به نمایندگی از دولت نظرات کارشناسی 
خود و بسیاری از نگرانی های مردم، اصحاب رسانه و 
صاحبان کسب و کارهای اینترنتی در خصوص طرح مزبور 
را جمع بندی و به مجلس ارائه کرده است. سخنگوی دولت 
با تاکید بر اینکه دولت عمیقا معتقد است دسترسی مردم به 
شبکه فضای مجازی، پرسرعت، با کیفیت، ارزان و امن یکی 
از حقوق مهم شهروندی است، گفت: دولت خود را مکلف 
به بهبود وضعیت اینترنت و حمایت از کسب و کارهای 
اینترنتی قانونی می داند. در همین راستا در جلسه اخیر 
شورای عالی فضای مجازی، به پیشنهاد وزارت ارتباطات 
بر لزوم بهره گیری از منظومه های ماهواره ای برای تامین 
اینترنت مناطق دور افتاده و ایجاد پایداری و ارتقای کیفیت 
شبکه تصمیم گیری شد. بهادری جهرمی ابراز داشت: 
دولت سیزدهم میراث دار تورم های سنگین سال های 
اخیر بوده است. تورم امروز آثار تصمیمات گذشته و ناشی 
از بیماری های زمینه ای اقتصاد ایران است که نیازمند 
اصلاحات ساختاری در نظام بودجه ریزی، بانکی و ارزی 
است که بخشی از آن در لایحه بودجه ۱4۰۱ پیش بینی 
شده و این اصلاحات از برنامه های اساسی دولت است. 
سخنگوی دولت در باره شایعه افزایش قیمت بنزین تاکید 
کرد: هیچ طرحی برای افزایش قیمت بنزین در دستور 
کار دولت قرار ندارد. بهادری جهرمی با بیان اینکه دولت 
سیزدهم، اهل تصمیمات یک شبه و خبرهای تلخ صبح 
جمعه نیست، تصریح کرد: این دولت، دولت مردمی است 
نه دولت امنیتی. دولت سیزدهم صادقانه با مردم گفت وگو 
می کند. اینگونه نگرانی ها و شایعات ناشی از بی صداقتی و 
نامحرم دانستن مردم در گذشته است که به اعتماد عمومی 
آسیب رسانده است و از گذشته برای این دولت به ارث 
گذاشته شده است. وی افزود: اولویت دولت حفظ قدرت 
خرید مردم است و قبل از هر اقدامی، ضمن اطلاع رسانی 

لازم به مردم، اقدامات حمایتی انجام خواهد شد.

  مجید ثابت
عضو فراکسیون سهام عدالت مجلس 

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

اگر دولت توجه جدی به 
موضوع ورزش داشت باید 
در ماه های گذشته شورای 
عالی ورزش و شورای 
عالی جوانان تشکیل می شد 
و تصمیمات جدیدی اتخاذ 
می کرد. این در حالی است 
که هیچ کدام از این شوراها 
تشکیل نشده است

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی


